



al mohandis TIMES

Issue 34, June 2016

تدشين كتاب العمران البيئي

تحت رعاية سعادة الدكتور رياض يوسف حمزة رئيس جامعة البحرين، نظمت جمعية المهندسين البحرينية معرض "كتاب العمران البيئي" الصادر عن جامعة هارفرد، وذلك يوم السبت الموافق 4 يونيو 2016 في تمام الساعة الخامسة عصرا، بمقر الجمعية بمنطقة الجفير.

من جانبه توجه رئيس جمعية المهندسين البحرينية المهندس مسعود إبراهيم الهرمي بالشكر لرئيس جامعة البحرين الدكتور رياض يوسف حمزة على تفضله برعاية المعرض، وبالشكر الجزيل لشركة "أدامة" على السماح لعرض الكتاب بالجمعية، وقال المهندس الهرمي: "جاء المعرض والذي تنظمه الجمعية للأهمية التي توليها مملكة البحرين للعمران صديق البيئة، والتي لها أثر كبير في



تسعى إلى ترويج مملكة البحرين ووضعها على الخارطة في مصاف الدول المتقدمة على كافة الأصعدة".

عملية جذب الاستثمارات للمملكة والمشاريع الضخمة المتعلقة بهذا الجانب".

وأضاف المهندس مسعود الهرمي: "أننا في المهندسين البحرينية، نحرص كل الحرص على السير صفا بصف مع كافة الجهات التي

بايبكس 2016 يقام في 3 نوفمبر المقبل ..

وكان المعرض في نسخته الـ 2015 اجتذبت أكثر من 7 آلاف زائر على امتداد أيامه الثلاثة، وكان ربعهم من خارج البحرين، مما يدل على حاجة السوق لمثل هذا المعرض، وعلى المستوى العالمي للجهود المبذولة في إنجاحه. وقد دفع هذا الإقبال الفريق التنظيمي للمعرض للسعي نحو تحقيق المزيد من النجاح في نسخة 2016 وجميع النسخ المقبلة من أجل تعزيز مكانته التي لا تضاهي كمعرض عقاري متميز.

وقال رئيس الجمعية المهندس مسعود الهرمي: "إن دعم نائب رئيس الوزراء وتفضله برعاية هذا المعرض والدعم المستمر للجمعية، يأتي في إطار رؤية جلالة الملك لجعل مملكة البحرين جاذبة للاستثمارات، وحكمة سمو رئيس الوزراء والمتابعة الحثيثة لسموه لكافة تفاصيل العملية التنموية في مملكة البحرين، ودعم ومؤازرة سمو ولي العهد النائب الأول لرئيس الوزراء".

وأضاف: "إننا على ثقة تامة من نجاح المعرض هذا العام كما سابقه، وتحقيق أهدافه بالتعاون مع جميع الشركات الراعية والعارضة، كما إننا على يقين من أن هذا النجاح سينعكس من خلال إطلاق المزيد من المشاريع والمبادرات العقارية وتوقيع الصفقات والاتفاقيات الاستثمارية خلال المعرض".

أعلنت الجمعية عن تنظيم معرض العقارات «بايبكس 2016»، خلال الفترة الممتدة من 3 إلى 5 نوفمبر 2016 في مركز البحرين الدولي للمعارض والمؤتمرات تحت رعاية نائب رئيس مجلس الوزراء معالي الشيخ خالد بن عبدالله آل خليفة.

ويستهدف المعرض استقطاب وعرض مشروعات وأصول عقارية بأكثر من 60 مليار دولار، ففي نسخة 2014 تم عرض أصول عقارية بقيمة 25 مليار دولار، وفي نسخة 2015 ارتفعت قيمة الأصول إلى 60 مليار دولار، في حين أن المعرض يستهدف في نسخة 2016 ارتفاع الأصول العقارية المعروضة إلى أكثر من 60 مليار دولار.



ندوة أيكولوجية العمران في الممارسة

تحيز انضباطي معين، ويتطلب أيضا أشكالا جديدة من الممارسة. كما يوفر التصميم العنصر الجمالي لربط البيئة مع العمران الذي لا يتعارض مع العمران البيئي في عشر كلمات تقترح طريقة العمل في مدن المستقبل، دون المبالغة في التصور.

كما تم استعراض المواقع الساحلية الرئيسية في مملكة البحرين وتم تكليف المشاركين في الندوة بمعالجة مسائل متعلقة بمواقع مختارة وإبتكار الحلول للمفهوم التخطيطي.

وركزت الندوة على التفكير النقدي الشامل وتوفير تصميماً وطرقاً إدارية بديلة ، وقد ألهمت الندوة صناع القرار والمطورين وجميع الجهات المعنية للمطالبة بمساحات ساحلية أغنى وذات مغزى تساهم في تعزيز البيئة المحلية.

وتناول البروفسور دورثي العديد من المواضيع الأساسية في الندوة والتي كان أبرزها الحاجة إلى العمران البيئي، والمفاهيم الأساسية في العمران البيئي، والتنمية المستدامة بالنسبة لأشكال العمران الأخرى، والمبادئ العشر المنظمة للعمران البيئي والتي تتمحور في: التوقع والتعاون والحس والاستشارة والإنتاج والتعبئة والتكيف والاحتضان.

وقال البروفسور دورثي: "يتخيل العمران البيئي المدن البديلة والمستدامة للمستقبل، ويشمل التركيز على النطاق والكثافة والصحة العامة وإدارتها على مر الزمن. ولا يرتبط العمران البيئي بتوسيع النطاق ولا بالتركيز الإنضباطي، لكن العمران البيئي يأخذ بعين الاعتبار المدينة ذات الأدوات المتعددة: إنها تتعلق بالمعقولية، بدلا من

نظمت لجنة الأنشطة العامة بجمعية المهندسين البحرينية ندوة بعنوان "أيكولوجية العمران في الممارسة"، بهدف تسليط الضوء على الحاجة إلى العمران البيئي. حاضر في الندوة البروفسور جاريت دورثي مؤلف كتاب العمران البيئي.



الجمعية تنفذ تدريباً عملياً على إخماد الحريق

نفذت الجمعية تدريباً عملياً على إخماد الحريق يوم أمس الاثنين الموافق 13 يونيو 2016، بمقر الجمعية بالجفير، وذلك في إطار حرص الجمعية على اتخاذ كافة إجراءات السلامة والأمن التي من شأنها أن توفر بيئة آمنة لموظفيها من خلال توفير التدريب اللازم لهم في هذا الشأن. وشمل البرنامج التدريبي الذي تم ترتيبه بواسطة شركة «الفا للأمن والسلامة» تدريباً على استخدام المياه ومسحوق وحدات إطفاء الحريق، واستخدام طفاية الماء وذلك لإطفاء الخشب، الورق، والمنسوجات والأقمشة، في حين كان التدريب العملي الآخر على نظام استخدام المسحوق في إطفاء الغازات القابلة للاشتعال والحرائق الناتجة عن الكهرباء. وكان البرنامج التدريبي بحضور المدير التنفيذي للجمعية السيد جعفر الصميخ وعدد من الموظفين، ووجد هؤلاء أن التدريب العملي هو أهم الوسائل لضمان القدرة والكفاءة على القيام بإطفاء الحريق بأنواعه المختلفة.



إعلان

أعضاءنا أعضاء وعضوات الجمعية

يسعدنا إفادتكم أن لجنة الإعلام دشنت قنوات جديدة للتواصل والأخبار والفعاليات من خلال قنوات التواصل الاجتماعي
لمتابعة حسابات الجمعية :

Instagram: BSEMohandis

Twitter: BSEMohandis

Facebook: BSEMohandis

What's app: +973 32275274

الجمعية تحتفل بغبقتها الرمضانية

المناسبات التي تقيمها الجمعية لما لها من أثر ملموس في خلق حلقات التواصل بين المهندسين وعوائلهم في أجواء بعيدة عن ضغوطات العمل.

وتضمن برنامج الغبقتين العديد من المسابقات والألعاب الترفيهية، بالإضافة إلى السحب على جوائز قيمة، كما تخلل الغبقة الإعلان عن عروض خاصة إلى الأعضاء من شركة بتلكو.

يونيو 2016، في حين كانت الغبقة الثانية يوم الأربعاء الموافق 22 يونيو 2016، وكلا الغبقتين أقيمتا بقاعة المهندس هشام الشهابي في مقر الجمعية بمنطقة الجفير.

رحب رئيس الجمعية المهندس مسعود إبراهيم الهرمي بالحضور، وأعرب عن بالغ شكره وتقديره لكل ما يبذله الأعضاء ولجان الارتباط من جهود ملموسة، متمنيا للجميع قضاء وقت ممتع.

من جانبها أعربت مديرة لجنة الأنشطة العامة المهندسة ريم العتيبي عن أهمية هذه

احتفلت الجمعية بغبقتها الرمضانية، كعادتها سنويا في شهر رمضان الكريم، وذلك إيماناً من مجلس إدارة الجمعية بأهمية التواصل مع أعضائها ومنتسبيها في كافة المحافل ولا سيما الإجتماعية بهدف زيادة أواصر الترابط.

وأقيمت الغبقة الأولى لهذا العام بالتعاون بين لجنة الأنشطة بالجمعية ومركز الارتباط لنقابة المهندسين الأردنيين - فرع البحرين ومعهد المهندسين الكهربائيين والتقنية - فرع البحرين، مساء يوم الثلاثاء الموافق 14



BSE Launches Environment & Urbanization Book Exhibition

Under the patronage of HE Dr. Riyad Yousif Hamza, President of the University of Bahrain, Bahrain Society of Engineers (“BSE”) organized Environment & Urbanization Book” Exhibition, issued by Harvard University. The exhibition was held on Saturday, 4th June 2016 at 5:00 pm at the headquarters of BSE in Juffair area.

Speaking about this event, the Chairman of the Bahrain Society of Engineers, Engineer Massoud Ebrahim Al- Harmi extended his thanks to the President of the University of Bahrain, Dr. Riyad Yousif Hamza for his patronage of the exhibition, and expressed his thanks to “Edamah” Company for allowing to exhibit the book at the BSE. “This exhibition has been organized due to the priority given by the Kingdom



Bahrain to eco-friendly urbanization, which has a significant impact on the process of attracting investments and major projects in the Kingdom related to this aspect.” Engineer Al-Harmi said.

“We at the BSE, stand hand in hand with all those authorities which seek to promote the Kingdom of Bahrain to be in the ranks of developed countries at all levels.”

BIPEX 2016 will be held on 3rd of November

The BSE announced the organization of the real estate exhibition «BIPEX 2016», during the period from 3 to 5 November, 2016 at the International Exhibition & Conference Centre under the patronage of Deputy Prime Minister Shaikh Khalid bin Abdulla Al Khalifa.

The exhibition aims to attract and exhibit real estate projects and assets of more than \$ 60 billion. In its 2014 version, \$ 52 billion real estate assets were exhibited, while in its 2015 version the value of assets rose to \$ 60 billion. In 2016 the exhibition aims to exhibit and attract real estate assets worth more than \$ 60 billion.

The exhibition in 2015 attracted more than seven thousand visitors over three days, 25% of them were from outside Bahrain, evidencing the need of the market for such exhibitions and reflected the high level of efforts that was exerted to ensure its success. This overwhelming response has prompted the organizing team of the exhibition to aim for further success in its 2016 version and all the future versions, in



order to enhance its unequalled position as a distinct real estate exhibition.

Commenting on this success, the Chairman of the BSE Engineer Massoud Al- Hermi said: “The support of the Deputy Prime Minister, and his patronage of this exhibition, and his continues support to the BSE comes under the wise vision of HRM the King of the Kingdom of Bahrain to attract investments, and the wisdom of His Highness the Prime Minister and his vigorous follow-up of all the details of the development process in the Kingdom of Bahrain, together with the

support of His Highness the Crown Prince, First Deputy Prime Minister”.

“We are totally confident of the success of this year’s exhibition like its previous versions, and we believe it will achieve its objectives in collaboration with all the exhibitors and sponsoring companies. We are also confident that this success will be reflected through launching further real estate projects and initiatives, and signing many investment deals and agreements during the exhibition.” Mr. Al- Harmi concluded.

Seminar on “Ecological Urbanism in Practice”

The General Activities Committee organized a seminar entitled “Ecological Urbanism in Practice” at the BSE headquarters. The aim of the seminar was to highlight the need for environmental urbanism. Professor Gareth Dorothy, the author of environmental urbanism spoke during the seminar.

Professor Dorothy discussed many essential topics during the seminar, most importantly the need for environmental urbanism, the basic concepts in environmental urbanism and the sustainable development for other forms of urbanism. He also spoke about the ten principles governing environmental urbanism centered in: prediction, cooperation, common sense, advice, production, mobilization, adaptation and embrace.

Professor Dorothy said: “environmental urbanism imagines the alternative and sustainable future cities, and includes the focus on the scope, density, and public health, and their management over time.

Environmental urbanism is not associated with the expansion of the scope nor with the disciplinary focus, but takes into account the multi-tools city: It’s about reasonableness, instead of a certain bias disciplinarian. It requires new forms of practice, and the design provides the aesthetic element to link the environment with urbanization, which does not conflict with the environmental urbanism in ten words proposing a method of work in the cities of future without exaggeration in visualization.



The main coastal sites in the Kingdom of Bahrain were reviewed, and participants were assigned to address issues related to selected sites and devise solutions to the schematic concept.

The seminar focused on comprehensive critical thinking and provision of alternative administrative design and methods. The seminar inspired decision-makers, developers and all concerned authorities to demand richer and more meaningful coastal spaces that contribute in enhancing the local environment.

BSE Implements Practical Training on Fire Suppression

BSE staff conducted at its headquarters in Juffair a practical training on fire suppression on Monday, 13 June 2016. This came within its endeavors to take all safety and security measures that will provide a safe environment for its employees by providing the necessary training in this regard. The training program, organized by Alpha Security and Safety Company, included training on the use of water and powder of fire extinguishers units, and using of water extinguishers to extinguish fire in wood, paper, textiles and fabrics, while the other practical training was on the use of powder system in extinguishing flammable gases and the fire resulting from electricity.

The training program was conducted in the presence of the Director of BSE’s Executive Manager Mr. Jaffar Alsameikh and a number of employees, who found that the practical training is the most important means to ensure ability and competence to extinguish fire in its different forms.





BSE celebrates Ramadan Ghabqh

BSE celebrated Ramadan ghabqh, as usual every year in the holy month of Ramadan, in the belief of the Board of Directors of the importance of communicating with its members and affiliates in all fora and in particular in order to increase the bonds of social

And it sets up the first ghabqh this year in cooperation between the commission Activities Association and the centre for the link to the Engineers Syndicate Alordnying-Bahrain branch of the institute of Electrical Engineers and technical – Bahrain branch, on Tuesday 14 June 2016 , while the second Ghabqh on Wednesday 22 July 2016 and both of them tournaments hall Hisham Shehabi in the headquarters of the Juffair area 0.11.

President of the Assembly Engineer Massoud Ibrahim Alhermi welcomed the attendees and expressed his deep thanks and appreciation for all the efforts Members and committee's correlation of concrete efforts, wishing all a good time.

On her side, director of the Committee of Public activities engineered Reem Al-Otaibi importance of these events set up by the Assembly because of its significant impact in creating loops communication between engineers and their families away from the pressures of work atmosphere.

And included many competitions and fun games, in addition to the drag on the value of prizes, also included Ghabqh announced special offers to members of Batelco.



List of conference & Exhibitions in 2016

	Event	Dates	Venue	Website
1	Arab ICT 2016	25-Oct-16	BSE	www.arabict.info
2	Bahrain International Property Exhibition 2016	3 - 5 Nov 2016	BIEC -Hall 1	www.bipex.org
3	4th Maintenance Conference & Exhibition 2016	11 - 14 Dec 2016	Gulf Hotel	www.maintcon.org
4	2nd Airports Arabia Conference & Exhibition 2016	14 - 15 Mar 2017	Art Rotana	www.airportsarabia.com

ANNOUNCEMENT

Dear BSE members

The Media Committee at the Bahrain Society of Engineers is pleased to inform you that it has launched new social networking channels for communication, news and events

To follow the Society accounts:

Instagram: BSEMohandis

Twitter: BSEMohandis

Facebook: BSEMohandis

What's app: +973 32275274